

元智大學教師學年度績效獎勵實施細則

84.11.27	84 學年第 4 次行政會議通過
86.06.16	85 學年第 11 次行政會議修訂通過
87.11.30	87 學年度第 6 次行政會議修訂通過
90.10.22	90 學年度第 6 次行政會議修訂通過
91.05.13	90 學年度第 17 次行政會議修訂通過
93.04.19	92 學年度第 16 次行政會議修訂通過
95.01.02	94 學年度第 8 次行政會議修訂通過
96.01.08	95 學年度第 9 次行政會議修訂通過
98.02.23	97 學年度第 10 次行政會議修訂通過
101.11.19	101 學年度第 7 次行政會議修訂通過
102.06.19	101 學年度第 20 次行政會議修訂通過
104.04.01	103 學年度第 18 次行政會議修訂通過
105.06.08	104 學年度第 20 次行政會議修訂通過
106.04.19	105 學年度第 17 次行政會議修訂通過
106.12.20	106 學年度第 10 次行政會議修訂通過
107.04.25	106 學年度第 17 次行政會議修訂通過
108.10.23	108 學年度第 6 次行政會議修訂通過
109.05.13	108 學年度第 21 次行政會議修訂通過
109.12.16	109 學年度第 10 次行政會議修訂通過
110.10.20	110 學年度第 6 次行政會議修訂通過
111.06.08	110 學年度第 24 次行政會議修訂通過
111.12.21	111 學年度第 11 次行政會議修訂通過
112.10.18	112 學年度第 6 次行政會議修訂通過
113.07.10	112 學年度第 22 次行政會議修訂通過
113.10.09	113 學年度第 4 次行政會議修訂通過
114.08.13	114 學年度第 1 次行政會議修訂通過
114.12.03	114 學年第 9 次行政會議修訂通過

第一條 本細則依據本校教師評鑑與獎勵辦法第五條訂定。

第二條 教師評鑑與獎勵分為教學、研究及輔導暨服務等三項。依教師專長，各項分為工程、管理、資訊、人文、電通及醫(護)等六大類，各類召集人由校長聘任之。系(或同級單位)教師依所屬學院歸屬類別，國際語言文化中心、體育室及軍訓室歸屬人文類；軍訓室專任教官僅參加「輔導暨服務」績效獎勵；通識教學部依教師專長自行決定參與類別；教師參加類別非經校教師評鑑與獎勵審議委員會（以下簡稱本委員會）議決，不得任意更改之。

第三條 獎勵評核分為「傑出」、「特優」、「優」等三等第。教學及輔導暨服務二個項目之獎勵依所獲之等第分別發給不同額度之績效獎金或其他形式之獎勵。研究項目之獎勵，則依國際重點評比指標，直接核予不同額度之績效獎金。績效獎金依當年度預算額度核撥。

第四條 每個項目各類別「傑出獎」至多推薦一名，提至本委員會審議。經審議通過之得獎名單，由本委員會公布獲獎事蹟，並公開表揚及發給獎牌。經核定之教師，有義務參與主持該學年度該項目研討會之示範活動。

第五條 每個項目各類別評定為「特優等」教師人數不得超過參加績效獎勵之教師總數百分之十；「優等」之教師人數不得超過參加績效獎勵之教師總數百分之三十。前項教學及輔導暨服務教師總數不包括兼任一、二級主管，輔導暨服務教師總數包括專任教官。兼任一、二級主管教師當學年度之教學及輔導暨服務績效獎勵，由秘書室彙整後，陳校長核定之。

第六條 各類別教學「傑出獎」獎金十萬元；「特優等」獎金五萬元；「優等」獎金二萬元。各類別輔導暨服務「傑出獎」獎金六萬元；「特優等」獎金二萬元；「優等」獎金一萬元。

第七條 教學及輔導暨服務項目之考評：

- 一、教師通過最低要求標準者得基本分數 60 分。
- 二、校發展項目，加分上限 40 分，依【教學】及【輔導暨服務】績效計分表計分。
- 三、院系特色項目，加分上限 40 分，各院（部）系（或同級單位）及中心、室等所訂之教師評鑑教學及輔導暨服務評鑑辦法須另依其特色及需要，增訂明確之特色項目，並經各級會議通過後，報請校教師評鑑與獎勵委員會核定。

第八條 研究項目之考評係依教師評鑑各類研究計分標準評定。各教師研究總分依據各類研究計分標準由研發處統一計分，依各類規定分別排序與評等。

第九條 研究項目之獎勵，依下列重點評比指標，核予不同額度之績效獎金。

- 一、Nature、Science 期刊論文，每篇核予 25 萬元。
- 二、SCIE/SSCI 期刊論文：以論文收錄於 Web of Science 資料庫作為獎勵核發依據；未獲收錄者，於收錄後再次提出申請。獎勵金額依最近一年 JCR 影響指數 (Impact Factor) 排序，屬前 5%(含)者，每篇核予 4 萬元；屬 5%-20%(含)者，每篇核予 3 萬元；屬 20-50%(含)者，每篇核予 2 萬元；超過 50%者，每篇核予 1 萬元；A&HCI 論文等級與獎勵金採個案方式，由本委員會主任委員及各類召集人組成小組審核；獎勵金分配原則如下：
 - (一) 論文獎勵以本校教師擔任第一或通訊作者為原則。若有兩位本校教師分別擔任第一與通訊作者，由通訊作者決定獎金分配；若兩位本校教師同時並列第一或共同通訊作者，則由雙方自行協調。
 - (二) 倘本校教師非第一或通訊作者，獎勵金依作者人數按比例分配，計算原則如下：
 1. 合著對象為校內教職員或國內校外人士，依實際作者人數計列。
 2. 合著對象為國外機構人士(含學者及學生)，每人以二分之一人數計列。
 3. 合著對象為本校學生(含本國籍與境外生)，不列入作者人數計列。
 4. 合著對象為本校退休或離職之教職員，視為校外人士。
 - (三) 第一作者之認定，依論文實際署名之作者順序為準；校外人士與本校學生皆納入排序認定基準。
- 三、TSSCI/THCI (一、二級) 期刊論文：每篇核予一萬元。獎勵金分配原則，比照前款第二項規定辦理。
- 四、學術性專書及國科會計畫補助之譯注(不含編注、章篇、教科書)：由本委員會主任委員及各類召集人組成小組審核，國際知名出版社出版之學術性專書，每本核予 0-5 萬元；國內知名出版社出版之學術性專書，每本核予 0-3 萬元。與校外合著，按作者人數之比例核給。
- 五、參加競賽獲獎：國際競賽及政府部會或知名企業主辦之國內競賽獲獎，教師必須列名參賽實質成員(非指導教師)。由本委員會主任委員及各類召集人組成小組審核，每次競賽獲獎核予 0-3 萬元，不得重複領取校內獎勵。
- 六、大型藝術創作及展演：獲媒體報導，由公部門或知名藝術基金會主辦，具提昇學校聲望者，由本委員會主任委員及各類召集人組成小組審核，每件核予 0-3 萬元。
- 七、學術或產學研究計畫：教師個人計畫金額每 40 萬元，核予 1 萬元，但獎金不得超過管理費扣除各項支出(包括空間租金、水電、清潔、修繕、保險、搬遷等項目)以後之半數，併入年度教師績效獎金結算。
- 八、發明專利(不含新型或設計專利)：必須以元智名義申請，相同案件僅採計一次，國外核予 2 萬元，國內 1 萬元。若本校為唯一所有權人，獎金按發明人人數平均分配；若為本校與其他機構共同擁有，則獎金先按所有權機構個數平均分配後，再依校內全部發明人人數(不含學生)比例核發。
- 九、技轉金：扣除各項回饋金及支出後，每 40 萬元，核予 1 萬元。與校外合作者，按人數比例核發。
- 十、會議論文：國外會議論文核予 1 千元、國內會議論文核予 5 百元，扣除所指導之學生及計畫博士後助理，教師需為該篇論文之第一作者或通訊作者，限以元智大學發表之論文方能申請。每篇會議論文獎助 1 名發表者(如果同時存在校內第一作者及通訊作者為不同人時由通訊作者協調之)。每名教師第一篇會議論文不核予獎金，其當年度核定之會議論文獎金以 4 千元為上限。論文名稱相同者，視為同一件著作，獎金僅擇一核給。

第十條 講座教授之研究績效獎勵，以研究績效獎金總額之 50% 計算；合聘教師僅參加第九條第一、二款之研究績效獎勵；專案客座、教學專案與產業專案教師及教師級專業技術人員可選擇參加研究評鑑及領取研究績效獎勵金。

第十一條 前開各項獎勵金，限審查當年度八月一日仍在職之專任教師申請；倘教師於審查前退休或離職，則該學年度績效獎金不予發放。

第十二條 各院（部）系（或同級單位）及中心、室等主管應將該單位教師之評定結果提交各類召集人核閱後，提本委員會議確認。

第十三條 各院（部）系（或同級單位）及中心、室等主管應轉知該單位教師有關該年度教師績效評核方式、過程及結果等相關事宜。教師對於當年度評鑑與績效獎勵評核程序有疑義者，可向所屬類別提出書面申覆，由各類召集人與當事人進行溝通。若仍然未能達成共識者，可再提請本委員會議討論，決議結果由本委員會主任委員告知當事人。

第十四條 參與考評之教師及行政人員均應依照本校「教職員工作保密規定」，善盡保密之責任。

第十五條 獎勵標的遭撤銷或經查證違反學術倫理屬實者，受獎人應全額返還所領取之獎勵金。

第十六條 本細則經行政會議通過後實施，修正時亦同。

適用於 115 學年度起審查 114 學年度之教師績效

【教學】績效計分表

Teaching Performance Scoring Table

校發展項目上限 40 分，以「加分」項考計，計分標準如下：

University-level development items entitle faculty to score at most 40 extra points according to the following scoring criteria :

項目 Items	內容 Content	得分說明 Scoring Rules	相關審查資料或附件 Related Review Materials or Attachments
特色 課程 Distinctive Courses	開設英語授課課程(非本國籍教師除外) Offer English-taught courses (excluding non-native faculty)	1 分/學分 1 point per credit	1. 依據教務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Academic Affairs. 2. 開設英語授課課程(非本國籍教師除外):教師績效系統將設計參考人事系統資料，匯入時系統篩選符合國籍條件之教師紀錄做儲存 Offer English-taught courses (excluding non-native faculty). The faculty performance system will reference the data from the personnel system, importing and saving the records of faculty that meet the nationality criteria.
	開設高教深耕計畫補助之多元特色課程(包括：資訊科技課程、STEAM 課程、人文關懷課程、自主學習課程、社會參與課程、永續課程等)，1 學分以 18 小時計 Offer diverse distinctive courses subsidized by the Higher Education Sprout Project (including Information Technology courses, STEAM courses, Humanities and Caring courses, Self-directed Learning courses, Social Engagement courses, Sustainability courses), calculated at 1 credit for every 18 hours		
計畫 與獲獎 Projects and Awards	開設高中端或市政府多元特色課程(如：適性探索課程、主題體驗/實作型課程等) Offer diverse distinctive courses for high schools or city governments (e.g., Adaptive Exploration courses, Theme-based Experiential/Practical courses)	0. 5 分/時 0.5 point per hour	Offer English-taught courses (excluding non-native faculty). The faculty performance system will reference the data from the personnel system, importing and saving the records of faculty that meet the nationality criteria.
計畫 與獲獎 Projects and Awards	執行教育部大學社會責任實踐計畫(USR 計畫) Implement MOE's University Social Responsibility Project (USR Project)	10 分/案 10 points per project	依據秘書室提供資料核定 Verified according to the information provided by the Secretariat Office.
	執行教育部教學實踐研究計畫 Implement MOE's Teaching Practice Research Project	5 分/案 5 points per project	依據教務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Academic Affairs.
	獲教育部教學實踐研究計畫績優計畫 Win MOE's Teaching Practice Research Project Achievements	10 分/案 10 points per project	依據教務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Academic Affairs.
	執行國科會大專學生研究計畫 Implement NSTC's College Student Research Project	5 分/案 5 points per project	依據研發處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Research and Development.
	指導學生參與大專生研究計畫獲研究創作獎 Guide students to participate in college student research projects and win research creation awards	10 分/件 10 points per award	1. 相關佐證資料由受評者列舉，教務處依據提供之資
	執行校外其他教學相關計畫 Implement other off-campus teaching-related projects	4-10 分/案 4-10 points per project	

校發展項目上限 40 分，以「加分」項考計，計分標準如下：

University-level development items entitle faculty to score at most 40 extra points according to the following scoring criteria :

	獲校外其他教學相關獎項 Win other off-campus teaching-related awards	5-10 分/件 5-10 points per award	料核定 The faculty list the relevant supporting documents, and the Office of Academic Affairs verifies them based on the provided information 2. 級分原則如【附件】 The grading criteria is shown as "Attachment"
	加分 additional points		分 points

【輔導暨服務】績效計分表
 Consultation and Service Performance Scoring Table

<p>校發展項目上限 40 分，以「加分」項考計，計分標準如下： University-level development items entitle faculty to score at most 40 extra points according to the following scoring criteria :</p>			
項目 Items	內容 Content	得分說明 Scoring Rules	相關審查資料或附件 Related Review Materials or Attachments
輔導評量 Consultation Assessment	<p>導師輔導問卷評量獲得學生評量相當分數 Advisor consultation survey from students reaches the required score</p>	<p>問卷評量分數 4.0-4.4 分，得 5 分； 5 points for each score between 4.0 and 4.4</p> <p>4.5-5.0 分，得 10 分 10 points for each score between 4.5 and 5.0.</p>	<p>1. 學務處提出系統需求，包含提供輔導問卷內容等，資服處負責系統開發。 The Office of Student Affairs proposed system requirements, including providing consultation survey content, and the Office of Library and Information Services is responsible for system development.</p> <p>2. 建議資服處可比照教學評量問卷做法，提供學生線上填答。 The Office of Library and Information Services is suggested to adopt a similar approach to the teaching evaluation questionnaire by providing an online platform for students to respond</p> <p>3. 由系統自動平均分數、轉換成分數。 Automatically averaging scores and converting them into grades by the system</p>
輔導事項 Consultation Matters	<p>指導學生參加校際競賽獲獎人次 Instruct students to participate in inter-university competitions and win awards</p>	<p>國內 : 1 分/人次(團隊至多計 2 分)； 國際* : 3 分/人次(團隊至多計 6 分) Domestic competition: 1 point per participant, with a maximum of 2 points per team. International competition: 3 points per participant, with a maximum of 6 points per team.</p>	<p>依據學務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Student Affairs.</p>

校發展項目上限 40 分，以「加分」項考計，計分標準如下：

University-level development items entitle faculty to score at most 40 extra points according to the following scoring criteria :

項目 Items	內容 Content	得分說明 Scoring Rules	相關審查資料或附件 Related Review Materials or Attachments
	擔任「多元學習護照」輔導老師 Serve as a mentor for the "Diverse Learning Passport" program	2 分/案 2 points per case	依據學務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Student Affairs.
	擔任社團指導老師 Serve as a club advisor	1.5 分/一學期； 1.5 points per semester 3 分/一學年 3 points per academic year	依據學務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Student Affairs.
	高風險學生個案輔導，含轉介、參加個案討論會議等 Consult for high-risk student cases, including referrals and participation in case discussion meetings	2 分/項 2 points per time	依據學務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Student Affairs.
	參加二次以上(含第二次)導師(或導師知能)相關會議或研習講座 Attend two or more (including the second) advisors (or advisor competence) related meetings or workshops.	2 分/次 2 points per time	依據學務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Student Affairs.
	參加校外性平培訓或擔任性平調查人員 Participate in off-campus gender equality training or serve as a gender equality investigator	參加校外性平培訓 3 分/次； Participate in off-campus gender equality training :3 points per time 擔任性平調查人員 4 分/次 Serve as a gender equality investigator : 4 points per time	依據秘書室提供資料核定 Verified according to the information provided by the Secretariat Office.
	擔任校級 TEEP 專案指導教授 Serving as a university-level TEEP (Taiwan Experience Education Program) project advisor.	1.5 分/名 1.5 points per case.	依據全球處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Global Affairs Office.
招生活動 Admission Activities	推動國際招生/交流活動 Promote international admission/exchange activity	姐妹校建立 3 分/場； Partnership assistance :3 points per session 營隊/課程 5 分/場 Camps/Courses:5 points per session TEEP 、IIIPP 4 分/	依據全球處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Global Affairs Office.

校發展項目上限 40 分，以「加分」項考計，計分標準如下：

University-level development items entitle faculty to score at most 40 extra points according to the following scoring criteria :

項目 Items	內容 Content	得分說明 Scoring Rules	相關審查資料或附件 Related Review Materials or Attachments
		案 TEEP(T Taiwan Experience Education Program)、IIPP (International Internship Pilot Program): 4 points per case.	
	執行國際招生/交流活動 Implement international admission/exchange activity	實體教育展 5 分/ 場、線上教育展 2 分/場； Education fair:5 points per event, Online Education fair(webinar):2 points per event 營隊/課程 3 分/場； Camps/Courses:3 points per session 姐妹校交流(參訪) 1 分/場 Partner universities communicating(visit):1 points per session	
	推動國內招生宣傳講座或課程 (如：至高中演講、學群/系所 講座、設計課程等) Promote domestic admission seminars or courses (e.g., give talks at high schools, department/program seminars, design curriculum)	1 分/場 1 point per session	
	執行國內招生宣傳講座 (如： 至高中演講、學群/系所講座、 模擬面試等) Implement domestic admission seminars (e.g., give talks at high schools, department/program seminars, mock interviews)	實體 2 分/場； physical lecture: 2 points per session 線上 1 分/場 online lecture: 1 point per session	依據教務處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Academic Affairs.
	推動國內招生宣傳活動或跨院 系課程(如：參訪、營隊、大型 宣傳活動、設計多元特色課程 等) Promote domestic admission activities or interdisciplinary courses (e.g., campus visits, camps, large-scale promotional events, design diverse and featured courses)	5 分/場 5 points per session	

校發展項目上限 40 分，以「加分」項考計，計分標準如下：

University-level development items entitle faculty to score at most 40 extra points according to the following scoring criteria :

項目 Items	內容 Content	得分說明 Scoring Rules	相關審查資料或附件 Related Review Materials or Attachments
	執行國內招生宣傳活動(如：參訪、營隊、大型宣傳活動等) Implement domestic admission activities (e.g., campus visits, camps, large-scale promotional events)	校內 1 分/人； on campus: 1 point per person 校外 2 分/人 off campus: 2 points per person	
行政服務 Administrative Services	執行校務研究 Implement Institutional Research	10 分/案 10 points per project	依據秘書室提供資料核定 Verified according to the information provided by the Secretariat Office.
	執行永續發展和社會責任專案(USR Hub 計畫) Implement sustainable development and social responsibility projects (USR Hub project)	8 分/案 8 points per project	
	開設終身教育部課程 Offer courses of the School of Lifelong Education	學分班：1 分/學分； credit course: 1 point per credit 非學分班：2 分/門 Non-credit course: 2 points per course	依據終身教育部提供資料核定 Verified according to the information provided by the School of Lifelong Education
校友服務 Alumni Services	參與校級校友事務和校友會活動 Participate in university-level alumni affairs	2 分/場 2 points per session	依據秘書室提供資料核定 Verified according to the information provided by the Secretariat Office
政府與集團 之合作計畫 Government and Far Eastern Group Collaboration Projects	推動與協助集團合作(集團駐點、亞醫先期計畫及工業區輔導) Promote and assist collaboration with Far East Group (Far East Group stationed, Asia Med First Plan, and Industrial Zone guidance)	1-10 分/案 1-10 points per project	依據研發處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Research and Development.
	無編列管理費之政府部會研究計畫 Government departments' research projects without allocated administration fees	計畫金額每滿(含)10 萬元 1 分/案，每案以 10 分為上限 For every 100,000 NTD (inclusive) in project funding, 1 point will be awarded, with a maximum of 10 points per project	<ol style="list-style-type: none"> 1. 依據研發處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Office of Research and Development. 2. 相關佐證資料可由受評者列舉，研發處依據提供之資料核定 The faculty list the relevant supporting documents, and the Office of Research and Development verifies based on the provided information

校發展項目上限 40 分，以「加分」項考計，計分標準如下：

University-level development items entitle faculty to score at most 40 extra points according to the following scoring criteria :

項目 Items	內容 Content	得分說明 Scoring Rules	相關審查資料或附件 Related Review Materials or Attachments
	推動學海築夢計畫 Ministry of Education (MOE) Taiwan Scholarships for Study Abroad Program-Internships	5 分/案 5 points per case.	依據全球處提供資料核定 Verified according to the information provided by the Global Affairs Office.
加分 additional points		分 points	

* 「國際」的定義依教育部大學校院資料庫定義為準。

*The definition of 'internationality' shall be based on the Ministry of Education's Higher Education Database

In case of any discrepancy between the Chinese version and the English version, the Chinese version shall prevail.

【附件】

【教學】績效計分表

「執行校外其他教學相關計畫」及「獲校外其他教學相關獎項」給分原則

一、執行校外其他教學相關計畫

- (一) 教師擔任政府或其他機構之教學相關計畫案主持人，每案計 2 分。
- (二) 教學相關計畫案經費 30 萬元(含)以下，每案 2 分，超過 30 萬元部分，每 30 萬加計 2 分，累計最高 8 分。若干教學相關計畫案因有共同主持人或協助主持人之參與，由計畫主持人進行配分。
- (三) 教師應自提計畫證明/計畫經費核准清單，並以校內 portal 教師績效系統資料為準。

二、獲校外其他教學相關獎項

- (一) 獲選教育部教學/教育人員獎項等，如：教育部師鐸獎、教育部全國傑出通識教育教師獎，每件計 10 分。
- (二) 獲選國內外學會或其他機構教學/教育人員獎項等，如：中華工程教育學會(IEET) 教學傑出獎、AACP Innovation in Teaching Award，每件計 5 分。
- (三) 教師應自提獲獎證明，並以校內 portal 教師績效系統資料為準。

“Attachment”

Teaching Performance Scoring Table

The grading criteria of “Implement other off-campus teaching-related projects” and “Win other off-campus teaching-related awards.”

I. Implement other off-campus teaching-related projects

- (I) Faculty serving as principal investigators of teaching-related projects of the government or other institutions are valued at 2 points per project.
- (II) For teaching-related projects with funding of up to 300,000 NTD (inclusive), 2 points are awarded per project. For the portion exceeding 300,000 NTD, an additional 2 points are given for each increment of 300,000 NTD, accumulating to a maximum of 8 points. In cases where there are co-principal investigators or assisting principal investigators in several teaching-related projects, the allocation of points will be determined by the principal investigator.
- (III) Faculty should submit proof of their project/proof of approved project funding and rely on the data from the university's internal portal faculty performance system.

II. Win other off-campus teaching-related awards

- (I) Selected awards from the Ministry of Education for teaching/educational personnel, such as the Ministry of Education's Teaching Excellence Award and the National Outstanding General Education Teacher Award, each valued at 10 points.
- (II) Selected awards from domestic and international academic societies or other institutions for teaching/educational personnel, such as the Outstanding Teaching Award from the Chinese Institute of Engineering Education (IEET) and the AACP Innovation in Teaching Award, each valued at 5 points.

(III) Faculty should submit proof of their awards and rely on the data from the university 's internal portal faculty performance system.

Reward reviewed in the 115th academic year for faculty performance in the 114th academic year
In case of any discrepancy between the Chinese version and the English version, the Chinese version shall prevail.